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Předseda SVH Petr Kubala zahájil slavnostní setkání pozdra-
vením téměř 200 účastníků, zástupců státní správy, vodohospo-
dářských podniků a společností z oborů vodovodů a kanalizací,
vodních toků i konzultačních a projektových firem. Představil
čestné hosty konference – ministra zemědělství Marka Výborné-
ho, ministra životního prostředí Petra Hladíka, předsedkyni vý-
boru pro životní prostředí a členku zemědělského výboru Po -
slanecké sněmovny Janu Krutákovou, předsedu zemědělského
výboru Poslanecké sněmovny Michala Kučeru, předsedu před-
stavenstva SOVAK ČR Miloslava Vostrého a Jiřího Paula, místo-
předsedu CzWA.

Úvodem poděkoval všem partnerům konference, kteří svojí
podporou umožnili letošní celostátní oslavy Světového dne vo-
dy, včetně organizace soutěže Vodohospodářská stavba roku
2024 uskutečnit. Loga všech partnerů naleznete na stránkách
www.svh.cz.

Všichni hosté ve svých vystoupeních připomněli letošní hes-
lo Světového dne vody Glacier Preservation, tedy Ochranu le-
dovců a shodně konstatovali, že problematika ledovců je jen
zdánlivě vzdálená našim prioritním zájmům. Ledovce jsou jed-
ním z nejdůležitějších zdrojů sladké vody, neboť obsahují 75 pro-
cent světových zásob a pokrývají 10 procent zemského povr-
chu. V důsledku globálního oteplování tají rychleji než kdykoli
předtím, a to má velmi vážné, dalekosáhlé důsledky pro životní
prostředí i pro lidské společenství. Tyto globální změny v bu-
doucnu výrazně ovlivní koloběh vody a vodní bilanci i na našem
území. Je proto potřeba sledovat opatření k udržitelnému hos-
podaření s vodou, čímž se zajistí životně důležité vodní zdroje
pro budoucnost.

Vystoupení hostů zahájil ministr zemědělství Marek Výbor-
ný, který v reakci na změny vyvolané globálním oteplováním
zmínil rizika suchých období a nedostatku vody i častější po-
vodňové situace. Loňská zářijová povodeň byla již jedenáctou
katastrofální povodní od roku 1997. V té souvislosti ocenil přes-
nou předpověď loňské povodně vydanou ČHMÚ a včasnou re-
akci státních podniků Povodí i příslušných orgánů regionálních
povodňových komisí. Zmínil i podporu Ministerstva zeměděl-
ství ČR přípravě projektů, které zvýší zabezpečenost dodávky

vody v regionech ohrožených jejím nedostatkem, konkrétně pro-
jekt vodárenské nádrže Vlachovice na Vsetínsku nebo projekt
propojení Rakovnicka s povodím Ohře.

Ministr životního prostředí Petr Hladík poté poděkoval vo-
dohospodářům za jejich dobrou práci při systematické péči o vod-
ní zdroje i zajišťování funkčního a spolehlivého systému zásobo-
vání pitnou vodou a odkanalizování a čištění odpadních vod. Ze
současných aktivit resortu zmínil přípravu další novely vodního
zákona, konkrétně úpravy týkající se zřizování a provozování
domovních ČOV, včetně příslušného metodického pokynu pro
jejich provozování. Petr Hladík dále aktuálně informoval o ha-
várii na Bečvě, která je považována za nejvážnější havárii ve
střední Evropě za posledních 30 let, a o současné přípravě sa-
načních opatření.

Předsedové výborů Poslanecké sněmovny Jana Krutáková
a Michal Kučera pozdravili vodohospodáře a poděkovali za
spolupráci s dolní komorou, kterou považují za vhodnou plat-
formu k diskuzi při řešení aktuálních problémů vodního hospo-
dářství, zejména při přípravě zákonů z oblasti vody a vodáren-
ství. Za aktuální problémy považují nejen negativní dopady
oteplování klimatu na vodní bilanci, ale i oblast ochrany a bez-
pečnosti správy a provozování vodních zdrojů a vodárenské in-
frastruktury.

Přítomné dále přivítal předseda SOVAK ČR Miloslav Vostrý,
který poděkoval nejen Ministerstvu zemědělství ČR a Minister-
stvu životního prostředí ČR, ale i Ministerstvu financí ČR nebo
Ministerstvu zdravotnictví ČR za dosavadní účinnou spolupráci
při řešení široké problematiky vodního hospodářství.

Za Asociaci pro vodu ČR z. s. (CzWA) pozdravil vodohospo-
dáře její místopředseda Jiří Paul. Připomněl projekt s ná -
zvem Malé obce a voda podporovaný Ministerstvem životního
prostředí ČR, orientovaný především na problematiku provozo-
vání vodárenské infrastruktury a na vodní hospodářství v kom-
plexním pojetí. V roce 2024 probíhal seriál od dubna do prosin-
ce, v letošním roce se budou vysílat reprízy všech 13 dílů. Jako
problém označil nedostatečnou úroveň vodohospodářské osvě-
ty a informovanosti veřejnosti.

Na vystoupení Jiřího Paula reagoval ministr Marek Vý-
borný, který konstatoval, že bohužel problematika vody a vod-
ního hospodářství se veřejnosti otvírá jen v souvislosti s kata-
strofálními situacemi, ať je to sucho, nebo povodně. Doporučil
proto, aby se na stránky tisku a do médií vodohospodáři snažili
uplatňovat i příklady dobré vodohospodářské praxe a úspěšně
realizovaných vodohospodářských projektů.

V rámci odborného programu po přestávce postupně
vystoupili:

Profesor Bohumír Janský z Přírodovědecké fakulty Univer-
zity Karlovy, který představil prezentaci na téma související
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s heslem letošního Světového dne vody, a to Dopad změny kli-
matu na vodní zdroje.

Aleš Kendík, vrchní ředitel sekce vodního hospodářství Mi-
nisterstva zemědělství ČR, přiblížil svojí prezentací důvody, proč
je letošní téma Světového dne Ochrana ledovců aktuální ne jen
z pohledu dopadů globálních změn klimatu a růstu teploty
vzduchu na udržitelnost vodních zdrojů na zeměkouli, ale i na
vodní zdroje na úrovni České republiky. Uvedl vizi pro vodní hos-
podářství České republiky: „Uvažuj globálně – jednej lokálně“.

Jan Kříž, ředitel sekce ekonomiky životního prostředí Mi-
nisterstva životního prostředí ČR, rekapituloval stav čerpání
všech prioritních os Operačního programu životního prostředí
(OPŽP) v programovém období 2021–2027, týkajících se vody
a vodohospodářské infrastruktury, na které bylo alokováno cel-
kem cca 60 miliard korun. K tomu uvedl i doplňkové a souvise-
jící financování z Národního programu Životní prostředí. 

Dále rekapituloval finanční zdroje alokované v Národním
plánu obnovy, kde bylo vyčleněno na aktivity související s vo-
dou 2,96 miliardy korun. Závěrem krátce zmínil vizi financová-
ní ze zdrojů v působnosti Ministerstva životního prostředí ČR
v budoucnu. Vedle převodu prostředků ve výši jedné miliardy
korun do OPŽP na přípravu revolvingového pilotního nástroje
na implementaci revidované směrnice o čištění městských od-
padních vod, předběžně odhadl snížení prostředků na kohezní
politiku po roce 2028, a to na 10–15 miliard korun, a to účelo-
vě na implementaci revidované směrnice.

Petr Kubala informoval o výsledku průzkumu Rozdělení kli-
matem, podle kterého 90 % Čechů věří, že změna klimatu ovliv-
ní svět, ale jen asi třetina si myslí, že se dotkne přímo jich. Cito-
val sociologa Stanislava Bilera, který varoval, že „u klimatu je
nepříjemné, že má obrovitánskou brzdnou dráhu. A pokud to
necháme zajít tak daleko, a budeme to řešit, až bude z poloviny
Česka polopoušť, tak bude pozdě“.

Vilém Žák, ředitel SOVAK ČR orientoval svoji přednášku na
problematiku kvality pitné vody a související otázky. Zmínil vý-
voj legislativy týkající se kvality pitné vody, základní rámec pří-
slušné legislativy a současný stav kvality pitné vody podle sou-
hrnných výsledků překročení hodnot jakosti podle vyhlášky Mi-
nisterstva zdravotnictví ČR. Výsledky monitoringu potvrzují, že
kohoutková voda z vodovodů pro veřejnou potřebu je v Česku
pro odběratele bezpečná. 

Zmínil i vývoj kvality surové vody v České republice od roku
1991 do roku 2023. Část prezentace věnoval pohledu do bu-
doucnosti, kde zdůraznil nutnost dále sledovat využití moder-
ních technologií a inovací např. v oblasti implementace smart
meteringu, dálkového monitoringu vodních zdrojů a infrastruk-
tury, ale i využití umělé inteligence.

Všechny uvedené prezentace lze nalézt na www.svh.cz a na
www.sovak.cz. Zde naleznete též tiskovou zprávu k tiskové kon-
ferenci s ministry včetně videozáznamu z této konference, ko-

nané před zahájením slavnostního setkání vodohospodářů ke
Světovému dni vody.

Na závěr setkání vodohospodářů v Kongresovém centru
v Praze byly vyhlášeny výsledky soutěže Vodohospodářská stav-
ba roku 2024. Připomínáme, že všechny stavby přihlášené do
soutěže byly představeny v předchozím čísle časopisu Sovak. 

Ocenění předali účastníkům výstavby vítězných staveb za
organizátory soutěže Petr Kubala a Miloslav Vostrý a dále za ga-
ranty soutěže Radek Lanč, náměstek ministra zemědělství, a Jan
Kříž z Ministerstva životního prostředí ČR.

Oceněno bylo těchto pět staveb:

V kategorii I – Stavby oboru vodovodů a kanalizací
Podkategorie nad 50 mil. Kč

Obnova řadu surové vody Římov-Plav, II. etapa 

Investor: Jihočeský vodárenský svaz 
Projektant a technický dozor: Vodohospodářský rozvoj 

a výstavba a. s.
Zhotovitel: OHLA ŽS, a. s.

Podkategorie do 50 mil. Kč

Odstranění havarijního stavu odběrného objektu Solenice –
jímání a čerpání vody

Investor: Svazek obcí pro vodovody a kanalizace
Projektant a technický dozor: Vodohospodářský rozvoj

a výstavba a. s.
Zhotovitel: KUNST, spol. s r. o.

V Kategorii II – Stavby oboru vodních toků
Podkategorie nad 50 mil. Kč

VD Letovice – rekonstrukce VD včetně odstranění sedimentů 

Investor: Povodí Moravy, s. p.
Projektant: Sweco a. s. (rekonstrukce VD), 

VZD Invest s. r. o. (odstranění sedimentů)
Zhotovitel: POLANSKý s. r. o.
Technický dozor: Společnost Vodohospodářský rozvoj 

a výstavba a. s. + SAFETY PRO s. r. o.

Podkategorie do 50 mil. Kč

Rekonstrukce VD Velká Bukovina I.–IV. 

Investor a technický dozor: Povodí Ohře, státní podnik
Projektant: AV ProENVI, s. r. o.
Zhotovitel: Amitera s. r. o.
a
Třemošná, ř. km 39,40–40,08, Čbán, revitalizace údolní nivy 

Investor a technický dozor: Povodí Vltavy, státní podnik
Projektant: ENVISYSTEM, s. r. o.
Zhotovitel: ROSSETA s. r. o.
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